

UNIVERSAL DECLARATION OF HUMAN RIGHTS

ကမ္ဘာလူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း

လိက်လလောင်အခေါင်အရာမှိတ်အလုံလိုက်မွဲ

**RAOUL  
WALLENBERG  
INSTITUTE**



UNIVERSAL DECLARATION OF HUMAN RIGHTS

ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း

လိက်လလောင်အခေါင်အရာမှိတ်အလုံလိုက်မွဲ

နိုင်ကဆုမွန်ဘာသာပြန်ဆို၍  
မွန်စာပေနှင့်ယဉ်ကျေးမှုကော်မတီ(ရန်ကုန်) က  
အတည်ပြုသည်။

**စကားချီး**

၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့တွင် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံက ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်းကို အတည်ပြုချမှတ်၍ ထုတ်ပြန်ကြေညာခဲ့သည်။ ကြေညာစာတမ်း၏ စာသားအပြည့်အစုံကို နောက်စာမျက်နှာများတွင် ဖော်ပြထားပါသည်။

ဤကဲ့သို့ သမိုင်းဝင် လုပ်ဆောင်ချက်ကို ဆောင်ရွက်ပြီးနောက် ကုလသမဂ္ဂအထွေထွေညီလာခံက ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင် နိုင်ငံအားလုံးအား ဤကြေညာစာတမ်း၏ စာသားကို အများပြည်သူတို့ သိရှိစေရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ရန်နှင့် နိုင်ငံများ (သို့မဟုတ်) နယ်မြေများ၏ နိုင်ငံရေးအဆင့်အတန်းကို ခွဲခြားမှု မပြုဘဲ၊ အဓိကအားဖြင့် ကျောင်းများနှင့် အခြား ပညာရေး အဖွဲ့အစည်းများတွင် ကြေညာစာတမ်းကို ဖြန့်ချိဝေငှစေရန်၊ မြင်သာအောင် ပြသထားစေရန်၊ ဖတ်ကြားစေရန်နှင့် အဓိပ္ပာယ် ရှင်းလင်းဖော်ပြစေရန် ပန်ကြားခဲ့သည်။

သို့ဖြစ်သည့် အားလျော်စွာ မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသား လူ့အခွင့်အရေးကော်မရှင်သည် ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေး ကြေညာစာတမ်းကို အင်္ဂလိပ်ဘာသာမှ မြန်မာဘာသာသို့ ပြန်ဆိုလျက် ထုတ်ဝေဖြန့်ချိလိုက်ပါသည်။

**မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသားလူ့အခွင့်အရေးကော်မရှင်**  
၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ဧပြီလ ၁၇ ရက်

**ဂလာန်ကြီး**

ပွဲကိုစွတ်တို့ ၁၉၄၈ သွား၊ ဂိတုဒီဇင်္ဂါ (၁၀) ရှိ နှုတ်သဘင်သီကြီး ကုလသမဂ္ဂ လလောင်ကြီး နဒဒိသွလပ်ဒတန် လိက်လလောင်ကြီး အခေါင်အရာမှိတ် သွက်အလုံလိုက်ရ၊ လိက်ဗွဲတရား လိက်လလောင်ကြီး ချိုက်က်ပေင်င်ဂှ် ဓမံက်ထွေးလပ် ပွဲမုက်လိက်လက္ကရ်တေရ၊ ဟိုတ်ကျောန်သွလပ် နဒဒိ လုပ်ဝင်မွဲတုံ အဓိပ္ပာယ် လိက်လလောင်ကြီးဂှ် ကောန်ညးချင်ကွာန်ဂမ္တိုင် ညံင် သွောတ်တိကွေးကို၊ ချင်ဂမ္တိုင် (ဟံ့သေင်မွေး) တဂျီရးဒေသဂမ္တိုင်တအ် ညိဓပ်ဟံ့ဂှ် ကဆင်ပရေင်ချင်ကွာန်မွဲသ် ပွဲဘာဂမ္တိုင်ကောံ ဂကောံ ပရေင်ပညာတုဟ်ဟ်တအ် စွံအဓိကတုံ ညံင်သွောတ်တရားကာ လိက် လလောင်ကြီးမာန် ညံင်သွောတ်ပံက်ထွေး သောင်ကလး အဓိပ္ပာယ် မာန် သာ်ဝံ နှုတ်သဘင်သီကြီး ကုလသမဂ္ဂဂှ် ဟိုဗကန်ကာကို ချင်လုပ်ဂကောံ ကုလသမဂ္ဂတအ် သိုဖအိုတ်ရ။

ဟိုတ်သာ်ဂှ်ရ ကပ်မယေုန်အခေါင်အရာမှိတ် ကွိန်ချင်ဗွာဝံ ငိက် လလောင်ကြီး အခေါင်အရာမှိတ်ဂွေးတိဂှ် နှုတ်ဘာသာအင်္ဂလိက် ကွာ်သွဘာသာမန်တုံ တက်ကြွးပွိတ်ကာရ။

**ကပ်မယေုန်အခေါင်အရာမှိတ်ကွိန်ချင်ဗွာ**  
ဂိတုဇပြေင်၊ သွာ် ၂၀၁၃

### ကမ္ဘာလူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း

#### နိဒါန်း

လူသားအားလုံး၏ မွေးရာပါ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် တန်းတူညီမျှရှိပြီး ဖယ်ရှားထုတ်ပယ်၍ မရသော အခွင့်အရေးများကို အသိအမှတ်ပြုခြင်းသည် ဤကမ္ဘာပေါ်တွင် လွတ်လပ်မှု၊ တရားမျှတမှုနှင့် ငြိမ်းချမ်းမှုတို့အတွက် အခြေခံအုတ်မြစ်ဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

လူ့အခွင့်အရေးကို မလေးမထား မထိမဲ့မြင်ပြုခြင်းသည် လူသားတို့၏ အကောင်းအဆိုး အကြောင်းအကျိုး ဆင်ခြင် နိုင်စွမ်းကိုဖျက်ဆီးသည့် ရိုင်းစိုင်းရက်စက်သော အပြုအမူများ ဖြစ်ပေါ်စေခဲ့သောကြောင့် လည်းကောင်း၊ လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော် ပြောဆိုခွင့်၊ လွတ်လပ်စွာ သက်ဝင်ယုံကြည်ခွင့်၊ ကြောက်ရွံ့ခြင်းနှင့် ချို့တဲ့ခြင်းမှ လွတ်ကင်းခွင့်တို့ကို ရရှိခံစားရမည့် လူ့ဘောင် လောကတစ်ရပ် ပေါ်ပေါက်လာရေးကို သာမန်လူသားအားလုံး၏ အမြင့်မားဆုံးသော မျှော်မှန်းချက်အဖြစ် ကြေညာပြီးဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

အာဏာသုံး၍ တရားလက်လွတ် အုပ်ချုပ်မှုနှင့် ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်မှုတို့ကို လူကနောက်ဆုံးနည်းလမ်းအနေဖြင့် ဆန့်ကျင်ပုန်ကန်သည့် အခြေအနေသို့ မရောက်ရှိစေရေးအတွက် လူ့အခွင့်အရေးကို ဥပဒေစိုးမိုးမှုဖြင့် ကာကွယ်ပေးရန် မဖြစ်မနေ လိုအပ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

နိုင်ငံချင်း ချစ်ကြည်ရင်းနှီးစွာ ဆက်ဆံမှု ဖွံ့ဖြိုးရေးကို မြှင့်တင်ရန် မဖြစ်မနေ လိုအပ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

### လိက်လလောင်အခေါင်အရာမှိုဟ်အလုံလိုက်မွဲ

#### နိဒါန်း

ပိုမိုဟ်တံညးဂမ္တိုင် သိုဖအိုတ် ဂုဏ်သိက္ခာမှိုဟ် မပါကျင် နူဂင်မိဂ် တုပ်သ့ဟ်ညးညွအ်တဲ အခေါင်အရာဂမ္တိုင်ဝံ တားပါထောံ ဟံဝံ သွားသ့စ့တ်သမ္တိ ညးညွအ် ရန်တုအ်ကို အခေါင်ဗူးစး အခေါင်နွံကို ဗဗွဲခရဲ အခေါင်စိုဟ်လလမ်တံဂ် နှိတမ်သဇိုင်မူလ ဂကောံမှိုဟ်ပို တအ်ရောင်။

လတူဟံသ့ကာကို အခေါင်အရာမှိုဟ်ဂ် မဒ်ပူဂို စင်ခြင် နိုဟ်ပရေ ဟံလေပ် နှိမှိုဟ်နွံလက်သန် ရှန်မိုကြမ်ကြ ပလီပလဟ်ဗိုင်မှိုဟ်ကို တအ်ဂ် ဒစိုဒစးတဲ တုဟ်န ပွဲကလိဝံ အခေါင်ဟိုဂး ဗူးဗူးစးစးကို၊ သွက်ဝံအခေါင် နွံခရဲပတေံ နွံရှေ့သေံသွားဗူးကို၊ သွက်ဝံဗူးစးတိတ် နူအရာမဖေက်ဝံက် ကောံ ကော့ပ်ဖျိုကဟင်တအ်ဂမ္တိုင်အိုသိုကို အတိုင်မှိုဟ်ပိုတအ် ရန်တုအ်လပ် သျှင်အိုတ် ဂကောံမှိုဟ် နိုဟ် တိုဟ်စိုဟ်သျိုဟ်မွဲ ဝံမံက်ဂတပ်ဂ် ဝိုင်စွဲလပ် တင်ရန်တဲ သျှင်အိုတ် ဟောင်ရ။

စကာအပိုတဲ အုပ်ဗုပ်ခိုင် ဟံမွဲကိုသောတိပ် ကောံ ညိုချိုက်မံင်တအ် ဂ် မဟာဇန်ဂမ္တိုင် လက္ကရဲအိုတ် ဝိုင်ချာန်ဟံမွဲတဲ ဒးတပ်စွေဟ်ဗွန် ဂတး ညိုင်ဟံဒ်အာဂ် ဒးရှေ့သေံ အခေါင်အရာမှိုဟ်တဲ သွားစိုအာလပ် နကို သော့ပ်ဥပဒေမွဲထေက်ရောင်။

မွဲချင်ကိုမွဲချင် ညိုင်သော့သျှင်ပတိုန် ပရေင်ဖောအ်ဗြေပ် ကောံကု ညိုက်ကေပ် ဆာန်ကိုန် ညးသကအ်ဂ် နှိတင်နွံပိုက်မွဲသံသံရ။

ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများ၏ ပြည်သူ့အပေါင်းတို့သည် အခြေခံလူ့အခွင့်အရေး၊ လူ့ဂုဏ်သိက္ခာနှင့်တန်ဖိုး၊ အမျိုးသားနှင့် အမျိုးသမီး တန်းတူအခွင့်အရေးရှိမှုတို့ကို ၎င်းတို့ သက်ဝင်ယုံကြည်ကြောင်း ကုလသမဂ္ဂပဋိညာဉ်၌ ထပ်မံအတည်ပြုခဲ့ပြီး၊ ပိုမိုကျယ်ပြန့်သည့် လွတ်လပ်မှုအတွင်း လူမှုရေးတိုးတက်ရေးနှင့် လူ့ဘဝအဆင့်အတန်း တိုးတက်ကောင်းမွန်ရေးတို့ကို မြှင့်တင်ရန် သန္နိဋ္ဌာန်ချပြီး ဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတို့သည် ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့နှင့် ဖူးပေါင်း၍ လူ့အခွင့်အရေးနှင့် အခြေခံလွတ်လပ်ခွင့်များကို ကမ္ဘာတစ်ဝန်းလုံးက ပိုမိုမြှင့်တင် လေးစားလိုက်နာ ကျင့်သုံးကြစေရေးအတွက် ဆောင်ရွက်မည်ဟု ကတိပြုပြီးဖြစ်သောကြောင့်လည်းကောင်း၊

အဆိုပါ လူ့အခွင့်အရေးနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို အတူတကွ နားလည်မှုရှိခြင်းသည် ဤကတိကဝတ်ကို အပြည့်အဝ အကောင်အထည်ဖော်စေရေးအတွက် အရေးကြီးဆုံးဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

ကိုန်ချင် လုပ်ကော်ကုလသမဂ္ဂတစ် ညးဂမ္ဘိုင်ဝံ ဒးနွံရေပတေ့ ရှေ့သော်သဇိုင်အခေါင်အရာမှိုဟ်တမ်မူလ၊ ဂ္ဍဟ်မးမှိုဟ် ကော်သိက္ခာမှိုဟ်၊ အခေါင်တုပ်သုဟ် အကြာမှိုဟ်တြု၊ ကိုမှိုဟ်တြတ်ဂ် သွပဇာန်လဝ် လိက်ကသုက် ပဋိညာဉ်ကုလသမဂ္ဂတု ပွဲအကြာ အခေါင်သွးပွးဂ် သွက်ဝံသျှင်ပတိုန် သန္နိဋ္ဌာန် သွောံသျှင်ပတိုန် ပရေင်မှိုဟ် ကော် ဘဝကဆံင်မှိုဟ် သွောံတ်တက်ရောင်။

ကိုန်ချင် လုပ်ကော်ကုလသမဂ္ဂတစ် ပံင်တော်ကို ဂကော်ကုလသမဂ္ဂတု သွးကိုကတိပါင် သွက်ဝံသျှင်ပတိုန်ကဆံင် အခေါင်အရာမှိုဟ်ဂမ္ဘိုင် ကော်သဇိုင်အခေါင်ဗွးစးတအ် အတိုင်မွဲဂွးတိ သွက်သွောံဒေ့တ်ပက်ရပ်စပ်အာမာန်ဂ် ဒးဂစာန်ကျောန်ရောင်။

လတူ အခေါင်အရာမှိုဟ်ကော် အခေါင်ဗွးစးဂ်ညင်သွောံကိုဟ် ကေတ်မွဲစွဲမာန်တု အတိုင်မကိုလဝ်ကတိပါင်ဟောင် သွောံမံက် အာရပ်ရဂ် ဒုတင်ပိုက်ဖျော်အိုတ်ရ။

လူတိုင်း၊ အဖွဲ့အစည်းတိုင်းက ဤကြေညာစာတမ်းကို အစဉ် နှလုံးသွင်းလျက် ကမ္ဘာတစ်ဝန်းလုံးတွင် အဆိုပါ အခွင့်အရေး များနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို လေးစားကြစေရန် သင်ကြားခြင်း၊ အသိပညာပေးခြင်းဖြင့် အားထုတ်ကြစေရန်အတွက်လည်းကောင်း၊ ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများနှင့် ထိုနိုင်ငံတို့၏ စီရင်ပိုင်ခွင့်အာဏာ အောက်ရှိ နယ်ပယ်အတွင်းမှ တိုင်းသူပြည်သားများက အဆိုပါ အခွင့်အရေးနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို ကျယ်ပြန့် ထိရောက်စွာ အသိအမှတ်ပြု လိုက်နာကျင့်သုံးစေရန် အလို့ငှာ နိုင်ငံအဆင့်နှင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာအဆင့်တို့တွင် တိုးတက်သော အစီအမံများဖြင့် အားထုတ်ကြစေရန်အတွက်လည်းကောင်း ရည်ရွယ်လျက်၊ နိုင်ငံ ခပ်သိမ်း၊ လူ့ခပ်သိမ်းတို့ အောင်မြင်မှုရရှိရန် ဆောင်ရွက်ကြရမည့် အားလုံးနှင့်ဆိုင်သော စံတစ်ရပ်အဖြစ် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေ ညီလာခံက ဤကမ္ဘာလူ့အခွင့်အရေး ကြေညာစာတမ်းကို ယခု ထုတ်ပြန်ကြေညာလိုက်သည်။

**အပိုဒ် ၁**

လူသားအားလုံးသည် လွတ်လပ်သူများအဖြစ် မွေးဖွားလာကြပြီး ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် အခွင့်အရေးများ တန်းတူရည်တူ ရှိကြသည်။ လူတို့၌ ဆင်ခြင်တုံတရားနှင့် အမှားအမှန် ဝေဖန်ပိုင်းခြားနိုင်သော အသိ ဉာဏ်ရှိကြ၍ တစ်ဦးကိုတစ်ဦး ညီရင်းအစ်ကို စိတ်ဓာတ်ဖြင့် ဆက်ဆံ ကျင့်သုံးသင့်သည်။

ဇာပ်မို့ဟ်၊ ဇာပ်ဂကောံတအ်လေဝ် လတူလိက်လလောင်တြး တအ်ဂှ် ဖျေံစိုတ်တုဲ အတိုင်မွဲဂွးတိ စပ်ကိုအခေါင်အရာဂမ္တိုင် ကောံ အခေါင်ဗွးစးဂှ် ရှေ့သော်တုဲ ဗတောန်ကိုပညာ၊ ကိုလညာတ်တုဲ လ္လီုပရာအာကို၊ ကောန်ညးချင်ကွာန် မန္တံဒိုင် ပွဲဒေသကိုန်ချင် ကောန်ချင်ကောန်ဂကောံကုလသမဂ္ဂကောံ ပွဲကိုဒေသ ဗျိုင်ချင် ဂမ္တိုင်တအ်ဂှ် ဒးယိုက်ဒိုက် အခေါင်အရာနာနာ ကောံ အခေါင် ဗွးစးတအ် သွက်သွက်စိုပ်တရ်မာန် နူကိုကဆံင်ချင် စိုက် ကဆံင် ဂွးတိမာန် သွးပတိတ်ဖြဟတ် လ္လီုပရာအာ ဗွဲမအံင်ဇူး နကိုတင် ရန်တံ့ အခေါင်အရာမို့ဟ်ဝံ နှိတိုင်ဗီ သွက်မို့ဟ် ပွဲအလုံလိုက်တုဲ နူကိုသဘင်သီကို ကုလသမဂ္ဂဝံ လလောင်တြးကာ လိက်လ လောင်တြး အခေါင်အရာမို့ဟ်ဂွးတိရ။

**ပိုဒ် (၁)**

မို့ဟ်ဂမ္တိုင် အိုသဗီတအ်ဝံ စနုသွးတိတ်နဂပ်ဂှ် နှိမို့ဟ်သွးပွးအိုတ်တုဲ အခေါင်အရာ ကောံ သိက္ခာမို့ဟ်တအ် တုပ် သွဟ်ရ။ မို့ဟ်တအ်ဂှ် နွံကိုရေစင်ခြင်ကောံ သမ္ဘိညာဏ် ဝေပိပါ၊ ခိုဟ်ပရေံနွံတုဲ ညးမွဲ ကောံ ညးမွဲ ထေက်ကိုသွးဒေုတ်ဗက် ဆက်ဆောံညးသွအ် နစိုတ် ဓာတ်ကောံဒေံအရေင်ရ။

**အပိုဒ် ၂**

လူတိုင်းသည် လူမျိုး၊ အသားအရောင်၊ အမျိုးသား၊ အမျိုးသမီး၊ ဘာသာ စကား၊ ကိုးကွယ်သည့်ဘာသာ၊ နိုင်ငံရေး သို့မဟုတ် အခြားအယူအဆ၊ နိုင်ငံသား သို့မဟုတ် လူမှုအဆင့်အတန်းနှင့်ဆိုင်သော ဇာစ်မြစ်၊ ပစ္စည်း ဥစ္စာဂုဏ်၊ မျိုးရိုးဇာတိဂုဏ်နှင့် အခြားအဆင့်အတန်း စသည့် ခွဲခြားမှုမျိုး မရှိစေဘဲ ဤကြေညာစာတမ်းတွင် ဖော်ပြပါရှိသည့် အခွင့်အရေးနှင့် လွတ်လပ်ခွင့် အားလုံးကို ခံစားခွင့်ရှိသည်။ ထို့ပြင် လူတစ်ဦးတစ်ယောက် နေထိုင်ရာ နိုင်ငံ သို့မဟုတ် နယ်မြေဒေသသည် အချုပ်အခြာအာဏာပိုင် လွတ်လပ်သည့်နယ်မြေဖြစ်စေ၊ ကုလသမဂ္ဂထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ခံ နယ်မြေဖြစ်စေ၊ ကိုယ်ပိုင်အုပ်ချုပ်ခွင့်အာဏာမရရှိသော နယ်မြေဖြစ် စေ သို့မဟုတ် အချုပ်အခြာအာဏာ တစ်စုံတစ်ရာ ကန့်သတ်မှုရှိသည့် နယ်မြေဖြစ်စေ ယင်း၏ နိုင်ငံရေး၊ တရားစီရင်ပိုင်ခွင့် သို့မဟုတ် နိုင်ငံ တကာ အဆင့်အတန်းတစ်ခုခုကို အခြေပြု၍ ခွဲခြားမှု မပြုလုပ်ရ။

**အပိုဒ် ၃**

လူတိုင်းတွင် အသက်ရှင်သန်ခွင့်၊ လွတ်လပ်ခွင့်နှင့် လူပုဂ္ဂိုလ် လုံခြုံမှု ရခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၄**

မည်သူ့ကိုမျှ ကျေးကျွန်အဖြစ် သို့မဟုတ် အစေအပါးအဖြစ် မပြုရ။ ကျွန်ုပ်ပြုခြင်းနှင့် ကျွန်ုပ်အရောင်းအဝယ်ပြုခြင်းပုံစံအားလုံးကို ပိတ်ပင် တားမြစ်ရမည်။

**အပိုဒ် ၅**

မည်သူ့ကိုမျှ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခြင်း သို့မဟုတ် ရက်စက်ကြမ်းကြုတ် သော၊ လူမဆန်သော၊ လူ့သိက္ခာညှိုးနွမ်းစေသော ပြုမူဆက်ဆံခြင်း သို့မဟုတ် အပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်း မပြုရ။

**ပိုဒ် (၂)**

ဣပိမ္မိတ်ဝံ စပ်ကိုဂကု၊ အရံင်ဗျူနိဇ္ဇာံ၊ လိင်၊ အရေဝဘာသာ၊ သာ သွာမရှေ်သော်၊ ပရေင်ချင်ကွာန် (ဟံ့သေင်မွဲး) ဓရ်ဒင်ဂိုင်တွဟ်ဟ်၊ ကောန်ချင် (ဟံ့သေင်မွဲး) စပ်ကို မဇကဆင်မ္မိတ်၊ ဒြပ်ရတ် ဂုဏ်ဓန၊ ဇာတိမဇဂကု ကော် ကဆင်အလံင်ဂမ္မိုင် ပါခြာ ဟံ့မွဲ မွဲသတ် ညင်သော့ဒင်စသိုင် အခေါင်အရာ ကော် အခေါင်ဗူးစး တုပံပံဂံ အတိုင်မမေက်ထွေးလပ် ပွဲလိက်လလောင်ကြးဝံ့ရ။ တုပုန် သွသဇိုင် ကို ကိုန်ချင်မ္မိတ်မွဲမွဲမံင်စံင် (ဟံ့သေင်မွဲး) ချင်မဝံ့လေဝ်အဂီအာကာ ဝွဲမဗူးစးဒ်ဒါ၊ မဒ်ဒေသကုလသမဂ္ဂ ထိုင်အင်မင်မွဲလပ်ကိုဒါ၊ မဒ်ဒေသ ဟံ့ဝံ့လပ် အခေါင်အဂီအာကာ နဒ်ဒ်အုပ်ဝုပ်အလိုဇကုကိုဒ်ဒါ၊ နကို အဂီအာကာကိုလပ် ပွဲကို ဒေသမွဲမွဲကိုဒ် သွဟ်တိုက်ပရေင်ချင် ကွာန် အခေါင်စီရေင်သော့ဝ် (ဝါ) ကဆင်အလံင်ဂူးကပ်တု ပါခြာ ထောံ အခေါင်အရာမ္မိတ် ဟံ့ဝံ့ရ။

**ပိုဒ် (၃)**

ဣပိမ္မိတ်တဒ် အခေါင်ဂျိုင်တလမျီု၊ အခေါင်ဗူးစး ကော် အခေါင် ဂိုက္ခါ၊ ပရေင်ပုဂ္ဂိုမ္မိတ် ဒးနွံရ။

**ပိုဒ် (၄)**

မ္မိတ်အလိုမွဲမှ ဒးဒင်သွကောန်ဒိုက် (ဝါ) ဒးဒင်သွကာကောန်ရဲတပ် ခွာ ဟံ့ဝံ့ရ။ စီအာကာတ်လဒီအာ ကမောန်သွကောန်ဒိုက်ကော် ဝိုပြင်သွရာန်ကောန်ဒိုက်ရ။

**ပိုဒ် (၅)**

မ္မိတ်အလိုမွဲဝံ့ ဒးဒင်ချီချိုက်ပျဲဟံ (ဝါ) ရန်မိုက်ကြမ်ကြ၊ ဟံ့ဝဲဗွဲကို သတ်မ္မိတ်၊ ကောန်သွဆက်ဆော်ညင်ရဲ သိက္ခာမ္မိတ် သော့ဒ်ဇး စေအာ (ဟံ့သေင်မွဲး) ကိုဒုဟ်ဒန် ဟံ့ဝံ့ရ။

**အပိုဒ် ၆**

လူတိုင်းသည် ဥပဒေအရာ၌ လူပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးအဖြစ်ဖြင့် နေရာတိုင်းတွင် အသိအမှတ်ပြုခြင်းကို ခံယူပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၇**

လူအားလုံးတို့သည် ဥပဒေအရာ၌ တန်းတူရည်တူရှိကြပြီး ဥပဒေ၏ တန်းတူကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို မည်သည့်ခွဲခြားဆက်ဆံမှုမျှမရှိစေဘဲ ခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ ဤကြေညာစာတမ်းကို ဖောက်ဖျက်၍ ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်းမှလည်းကောင်း၊ ထိုသို့ ခွဲခြားဆက်ဆံရန် လှုံ့ဆော်ခြင်းမှလည်းကောင်း၊ တူညီသော ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၈**

လူတိုင်းသည် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ သို့မဟုတ် ဥပဒေအရ ၎င်းအား ခံစားခွင့်ပြုထားသည့် မူလအခွင့်အရေးများကို ဖောက်ဖျက်ခြင်းခံရလျှင် ထိုသူသည် စီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိသော နိုင်ငံတော်ခုံရုံးများ၏ ထိရောက်သော ကုစားပေးမှုကို ရပိုင်ခွင့်ရှိစေရမည်။

**အပိုဒ် ၉**

မည်သူမျှ မတရားဖမ်းဆီးခြင်း၊ မတရားချုပ်နှောင်ခြင်း၊ မတရားပြည်နှင်ခြင်း မခံစေရ။

**အပိုဒ် ၁၀**

လူတိုင်းသည် ၎င်း၏ အခွင့်အရေးနှင့် တာဝန်ရှိမှုများကို အဆုံးအဖြတ်ခံရာတွင်လည်းကောင်း၊ ၎င်းအပေါ် ပြစ်မှုကြောင်းအရ စွပ်စွဲချက်ကို အဆုံးအဖြတ်ခံရာတွင်လည်းကောင်း လွတ်လပ်၍ ဘက်လိုက်မှုမရှိသော တရားရုံးတစ်ရပ်က အများပြည်သူ ရှေ့မှောက်တွင် တရားမျှတစွာ ကြားနာစစ်ဆေးခြင်းကို တန်းတူရည်တူ အပြည့်အဝ ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**ပိုဒ် (၆)**

ဣာမ်မိုဟ်ဝံ ပွဲဂတမုက်သျှောင်ဥပဒေဂုံ ဇနဒဒ်မိုဟ်မွဲဟောင် အခေါင်ဒဒင်သွစွတ်သမ္မိဒီးနွံရ။

**ပိုဒ် (၇)**

မိုဟ်ဂမိုဟ်တအ် အိုသို ပွဲအရာစီရင်သျှောင် (ဂဗတ်) ဂုံ ဝံဒုင်စသိုင် အခေါင်တုပ်သွဟ်တို ဝံအခေါင်တုပ်သွဟ် ပွဲအရာစိုဒ္ဒာမင်မွဲရ။ လတူ လိက်လလောင်တြးဂအိဂုံ ညးလိုဖက်ပွန်မင်ကိုဒ်၊ ဒဒင်ပါခြာတိုဆက်ဆော်မင်ကိုဒ် ဣာမ်မိုဟ်ဂုံအခေါင်ဝံဒုင်စသိုင် ပွမစိုဒ္ဒာမင်မွဲ ပွဲသျှောင်ဥပဒေဂုံ ဒဒင်တုပ်သွဟ်ရ။

**ပိုဒ် (၈)**

ဣာမ်မိုဟ်ဝံ ယပ်ရ ဒဒင်ဖက်ပလိုအခေါင်အရာသဇိုင် မဇိန်ကုင်လပ် အတိုင်သဇိုင်ဒက်ပတန်သျှောင် (ဟံ့သောင်) နကိုသျှောင်ဥပဒေ အပွဲချင်မွး နကိုရပ်သျှောင်ခေကိုဒ်ချင် ဒဒင်ကိုပရေင်စိုဒ္ဒာမင်မွဲအာ စိုကိုစိုပ်တရ်ရောင်။

**ပိုဒ် (၉)**

မိုဟ်အလိုမိုလေပ် သွဒင်ရပ် နကိုဗွဲစပ်ဟံ့သောင်ကို ဒက်ချက်လပ်ကို၊ သွဒင်ဗက်ပတိတ်နူချင်ကို သွဟံ့ဝံရ။

**ပိုဒ် (၁၀)**

ဣာမ်မိုဟ် အခေါင်နွံသွက်ဝံဒုင်စသိုင်တုပ်သွဟ် ပွဲအရာကဠင်ဖျေဂဗတ် နကိုရင်သျှောင်ခေသွးပွး ဟံ့ဗက်မုက်မွဲခွဲလွာ်နွံကိုပရေင်တပ်တားဂုံတို အခေါင်နွံ တာလျိုင်နွံ သွက်ဝံစိုဒ္ဒာအာ ဂဗတ်မဇေလပ်ဖျေသျှတ်သွဟ် အပွဲအရာစော်လပ် အမုဂဗတ် လတူညးဂုံရောင်။



**အပိုဒ် ၁၁**

(၁) ပြစ်မှုတစ်ရပ်ဖြင့် တရားစွဲဆိုခံရသော လူတိုင်းသည် စွပ်စွဲခံရသည့် ပြစ်မှုအတွက် ခုခံချေပရန် လိုအပ်သည့် အာမခံချက်ရှိသော၊ အများပြည်သူရှေ့မှောက်၌ စစ်ဆေးသော တရားရုံးက ဥပဒေနှင့်အညီ ကြားနာစစ်ဆေးပြီး ပြစ်မှုကျူးလွန်သည်ဟု ထင်ရှားစီရင်မှု မခံရမချင်း အပြစ်မဲ့သူဟူ၍ မှတ်ယူခြင်းခံထိုက်သည့် အခွင့်အရေး ရှိသည်။

(၂) ပြစ်မှုကျူးလွန်သည့်အချိန်တွင် ပြည်တွင်းဥပဒေအရဖြစ်စေ၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဥပဒေအရဖြစ်စေ လုပ်ရပ် သို့မဟုတ် ပျက်ကွက်မှု တစ်ရပ်သည် ပြစ်မှုမမြောက်ပါက ထိုလုပ်ရပ် သို့မဟုတ် ပျက်ကွက်မှု အတွက် မည်သူမျှ အပြစ်မရှိစေရ။ ပြစ်မှုကျူးလွန်သည့် အချိန်ကာလ တွင် ထိုက်သင့်စေနိုင်သော ပြစ်ဒဏ်ထက် ပိုမိုကြီးလေးသော ပြစ်ဒဏ် ကို ထိုက်သင့်စေခြင်း မရှိစေရ။

**အပိုဒ် ၁၂**

မည်သူမျှ မိမိ၏ ပုဂ္ဂိုလ်ရေးလွတ်လပ်ခွင့်၊ မိသားစု၊ နေအိမ် သို့မဟုတ် စာပေးစာယူကိစ္စရပ်များတွင် မတရားဝင်ရောက် စွက်ဖက်ခြင်းကို လည်းကောင်း၊ မိမိ၏ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် ထင်ပေါ်ကျော်ကြားမှုအား ပုတ်ခတ်ခြင်းကိုလည်းကောင်း မခံရစေရ။ လူတိုင်းသည် ထိုသို့ ဝင်ရောက်စွက်ဖက်ခြင်း သို့မဟုတ် ပုတ်ခတ်ခြင်းတို့မှ ဥပဒေအရ အကာအကွယ်ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၁၃**

(၁) လူတိုင်းတွင် နိုင်ငံ၏ နယ်နိမိတ်အတွင်း၌ လွတ်လပ်စွာ သွားလာ ရွှေ့ပြောင်းခွင့်နှင့် နေထိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**ပိုဒ် (၁၁)**

(၁) ဣာဗ်မိုဟ် ဒေးဒင်စော်စပ်လပ်အမှုဂဗုတ်ဝံ့ သွက်ဝံ့ကလောင် ဒင်သိုခလောင် အမှုဂဗုတ် မဒင်စော်လပ်ဂ် မဒေးနွံကိုတင်ဒင်လျှိုင် အိုသိုတိုစိုကို ရှင်သွာဝ်ခရ်မဟာဇန်ညးချင်ကွာန်ဂ် အတိုင် ဥပဒေ ကလီလောန်ဒုဟ်ဒန်နွံရောင် ဟံ့ဝံ့ဖျေကီမွဲး ဩပူဂိုဝံ့ ဒုဟ်ဟံ့ဝံ့ရောင် ဒေးဒင်သွစွတ်သတ္တိရ။

(၂) အခိုင်ကလီလောန်ဒုဟ်ဂ် နကိုဥပဒေအပွဲချင်ကိုဒ်၊ ဥပဒေ ချင်နာနာကိုဒ် ခွံပဒ်လပ် ဥပဒေပွဲအရာဂ် ဟံ့ဝံ့မွဲး ညးအလိုပွဲလောင် ဒုဟ်ဟံ့ဝံ့ရ။ ယပ်ရနကို ရှင်သွာဝ်ခရ် ကိုဒုဟ်မွဲမွဲသတ်မွဲး စက်စေတ်နူကိုဒုဟ် မဒေးကိုထေက်တို ကိုဟံ့ဝံ့ရ။

**ပိုဒ် (၁၂)**

ညးအလိုပွဲလောင် ဟံ့ဝံ့ဒေးဒင်လုပ်ပထု ပွဲအရာကိစ္စ အခေါင်အရာ သွေးပွေးပူဂို၊ ကိုန်သို၊ သိုဩန် သိုကို လိက်ကိုပြင်နင်တအ် (ဝါ) ဟံ့ဝံ့ကိုသွာဝ်မွဲသတ်ချိုက်ဟရိုက် အရာဂုဏ်သိက္ခာ ကော် စရာ ဂုဏ် ညးမွဲမွဲရ။ ယပ်ရ လုပ်ပထုသတ်ကအ်မွဲး ဩပူဂို ဒေးဒင်ဂ် နကိုဥပဒေ အခေါင်စိုဒွာ ဒေးနွံရောင်။

**ပိုဒ် (၁၃)**

(၁) ဣာဗ်မိုဟ် အပွဲပယျိုဒွက်ကိုနီချင်ဇကုမတန်တဂ် ဝွဲမသွေး အခေါင်အာကျင်ဆိုပြင်မံင်စံင် တန်တနွံရောင်။

(၂) လူတိုင်းတွင် မိမိ၏နိုင်ငံအပါအဝင် မည်သည့်နိုင်ငံမှမဆို ထွက်ခွာပိုင်ခွင့်နှင့် မိမိ၏နိုင်ငံသို့ ပြန်လာပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၁၄**

(၁) လူတိုင်းသည် ဖိစီးနှိပ်စက်မှုမှ လွတ်ကင်းရန် အခြားနိုင်ငံများ၌ ခိုလှုံခွင့်ကို တောင်းခံပိုင်ခွင့်နှင့် ရရှိခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

(၂) နိုင်ငံရေးနှင့်မပတ်သက်သည့် ပြစ်မှုများ၊ ကုလသမဂ္ဂ၏ ရည်ရွယ်ချက်နှင့် အခြေခံမူများကို ဆန့်ကျင်သော အပြုအမူများမှ အမှန်တကယ် ပေါ်ထွက်လာသည့် တရားစွဲဆိုသော အမှုများတွင် အထက်ပါ အခွင့်အရေးကို ကိုးကားအသုံးပြုခွင့် မရှိစေရ။

**အပိုဒ် ၁၅**

(၁) လူတိုင်းသည် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏ နိုင်ငံသားအဖြစ် ခံယူခွင့်ရှိသည်။

(၂) မည်သူမျှ မိမိ၏နိုင်ငံသားဖြစ်မှုကို မတရားရုပ်သိမ်းခြင်း မခံရစေရ။ မိမိ၏ နိုင်ငံသားဖြစ်မှု ပြောင်းလဲနိုင်သည့် အခွင့်အရေးကိုလည်း ငြင်းပယ်ခြင်း မခံရစေရ။

**အပိုဒ် ၁၆**

(၁) အရွယ်ရောက်ပြီးသော ယောက်ျားနှင့် မိန်းမတို့တွင် လူမျိုး၊ နိုင်ငံသား သို့မဟုတ် ကိုးကွယ်သည့်ဘာသာကို အကြောင်းပြု၍ ကန့်သတ်ချက် တစ်စုံတစ်ရာမရှိစေဘဲ ထိမ်းမြားလက်ထပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် မိသားစု ထူထောင်ပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ ၎င်းတို့သည် လက်ထပ်ရာတွင် လည်းကောင်း၊ အကြင်လင်မယားအဖြစ် ပေါင်းသင်းနေစဉ်တွင် လည်းကောင်း၊ ကွာရှင်းပြတ်စဲသည့်အခါတွင်လည်းကောင်း တန်းတူရည်တူ အခွင့်အရေးများ ရခွင့်ရှိသည်။

(၂) ဇွာပိမိုဟ် သို့မပါလုပ်ချင်ဇကုမတန်တကို၊ ချင်လီဟုံဟို အခေါင်စဉးတိတ် ကော် အခေါင်ကလေင်စဉးချင်ဇကု ဒးနွံရောင်။

**ပိုဒ် (၁၄)**

(၁) ဇွာပိမိုဟ်ဝံ သွက်ဝံဗူးနူပရေင်ချိုချိုက်သွမာန်ကြိုကြတို ယဝ် တန်တ ပွဲချင်ဇကု ဟုံဝံဗူး အခေါင်အာတ်ဇူဒိုချင်သွာင်ဒးနွံရောင်။

(၂) အမူဂဗတ် ဟုံဆေင်ကိုပရေင်ချင်ကွာန် ဝိုပြင်ဒစိုဒစးကို ရန်တံ့ ကော် မူသဇိုင်နုကုလသမဂ္ဂတို အမူမဒးဒင်စော်လဝ်ဂ် အခေါင် စကာအတိုင်ပိုဒ် (၁) လတူတေံ အခေါင်ဟုံဝံဗူး။

**ပိုဒ် (၁၅)**

(၁) ဇွာပိမိုဟ် အခေါင်ဒင်ဂိုင်ကေတ် ကောန်ချင်မွဲချင်နွံရောင်။

(၂) ညးအလိုမွဲလေဝ် ပရေင်ဒိုကောန်ချင်ဇကုဂ် ဒးဒင်ရဝ်သီ ထေံဟုံမွဲတဗွဲဇရ်ဂ် ဟုံဒးဒင် သိုကို အခေါင်အရာ ဇကုပြင်လှာံ ကောန် ချင်ဂ် ကယျာန်တးပါကေံဟုံဝံဗူး။

**ပိုဒ် (၁၆)**

(၁) ဇွာပိမိုဟ်စိုပံဝဲ မိုဟ်တြါ၊ မိုဟ်ဗြဟုံဟို ဒင်သဇိုင်ကို ကောန်ချင် ဟုံသေင်ဗူး သာသနာရေင်သေံတို ဟုံမွဲကိုပိုင်ခြာ အခေါင်အရာ သွမ္မီထပ်တဲ ကော် ပတန်ကွီန်သိုနွံရ။ ပွဲအရာသွမ္မီထပ်တဲကို၊ နကို တြါဗြ အခိုင်ပံင်မံင်မွဲစွံကို၊ အခိုင်ပြီးပါဂွံင်ညးညွံကို အခေါင်အရာ ဒးနွံရောင်။

- (၂) သတို့သားနှင့် သတို့သမီး နှစ်ဦးနှစ်ဖက်တို့၏ လွတ်လပ်သော သဘောဆန္ဒ အပြည့်အဝရှိမှသာလျှင် ထိမ်းမြားလက်ထပ်ခြင်းပြုရမည်။
- (၃) မိသားစုသည် လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ သဘာဝကျသော အခြေခံအဖွဲ့ ဖြစ်ပြီး လူ့အဖွဲ့အစည်းနှင့် နိုင်ငံတော်၏ ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၁၇**

- (၁) လူတိုင်းတွင် မိမိတစ်ဦးချင်းသော်လည်းကောင်း၊ အခြားသူများနှင့် စုပေါင်း၍သော်လည်းကောင်း ပစ္စည်းဥစ္စာကို ပိုင်ဆိုင်ခွင့်ရှိသည်။
- (၂) မည်သူမျှ မိမိပိုင်ပစ္စည်းဥစ္စာကို မတရားသိမ်းယူခြင်း မခံထိုက်စေရ။

**အပိုဒ် ၁၈**

လူတိုင်းတွင် လွတ်လပ်စွာ တွေးခေါ်ခွင့်၊ အမှားအမှန် ဝေဖန်ပိုင်းခြားခွင့်နှင့် ကိုးကွယ်ခွင့်ရှိသည်။ အဆိုပါ အခွင့်အရေးများတွင် မိမိကိုးကွယ်သည့်ဘာသာ သို့မဟုတ် သက်ဝင်ယုံကြည်ချက်ကို လွတ်လပ်စွာ ပြောင်းလဲခွင့်အပြင်၊ တစ်ဦးချင်းဖြစ်စေ၊ အများနှင့် စုပေါင်း၍ဖြစ်စေ၊ မိမိကိုးကွယ်သည့်ဘာသာ သို့မဟုတ် သက်ဝင်ယုံကြည်မှုကို အများပြည်သူရှေ့မှောက်၌ဖြစ်စေ၊ သီးခြားဖြစ်စေ လွတ်လပ်စွာ သင်ပြခွင့်၊ ကျင့်သုံးခွင့်၊ ဝတ်ပြုကိုးကွယ်ခွင့်နှင့် ဆောက်တည်ခွင့်တို့လည်း ပါဝင်သည်။

- (၂) အလံင်ကြို ကော် အလံင်ငြိ သို့မဟုတ် နကိုဆန္ဒသွေးပွားဟောင် အခေါင်သွမ္မိထပ်တဲ နွံရ။
- (၃) ကိုန်သိုဝ် ခိုသင်္ဂင်သဘာဝကောံမ္မိတ်မ္မိတ် အခေါင်ဝံ့ဒုင်စသိုင် ပရေင်မင်မ္မိတ်ဒု နကိုပွဲဂကောံမ္မိတ် ကော် နကိုကိုန်ချင်နွံရောင်။

**ပိုဒ် (၁၇)**

- (၁) ဣပ်မ္မိတ် နကိုဇကုမ္မိတ်ကို၊ ပံင်ဖက်ကိုညးတူဟ်တံကို အခေါင် ပိုင်ပြီကပေါတ်ကညောတ် ပိုန်ခြပ်တံနွံရ။
- (၂) ကပေါတ်ဂြပ်ဇကု ပိုင်ပြီလပ်ဂ် ညးအလိုမ္မိတ်လေပ် သီဇ္ဇာပ်ကေတ်ကာ ဟံ့ဝံ့ရ။

**ပိုဒ် (၁၈)**

ဣပ်မ္မိတ် အခေါင်ကူချပ်စပ်ခြင်သွေးပွား၊ အခေါင်ပါပိဗ္ဗေတ်ဒး ကော် အခေါင်ရှေ့သော်နွံရ။ အခေါင်အရာတံဂံဝံ့ သာသနာရှေ့သော် ဟံ့သေင်မွဲ ဓရ်ပတော်တံ အခေါင်ပြိုင်လှာဲသွေးပွား၊ နကိုပူဂိုမ္မိတ်ကို၊ ပံင်ကောံကိုညးဂမ္မိုင်ကို၊ သာ သနာဇကုရှေ့သော် ဟံ့သေင်သက်ဂ် ဓရ်ပတော်တံဂ် ဂတညးချင်ကွာန်ဂမ္မိုင်ကို၊ တူဟ်ခြာကို၊ အခေါင်ပတိုန်ထွေး ဝဲမသွေးပွား၊ အခေါင်စကာ၊ အခေါင်ရှေ့သော် ကော် အခေါင်ဒက်ပတန်တံ ပါလုပ်ရ။

**အပိုဒ် ၁၉**

လူတိုင်းတွင် လွတ်လပ်စွာ ထင်မြင်ယူဆခွင့်နှင့် လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော် ခွင့်ရှိသည်။ အဆိုပါ အခွင့်အရေးများတွင် ထင်မြင်ယူဆချက်များကို အနှောက်အယှက်ကင်းစွာဖြင့် လွတ်လပ်စွာ စွဲကိုင်ခွင့်အပြင် သတင်း အချက်အလက်နှင့် အတွေးအခေါ် အယူအဆများကို သတင်းမီဒီယာ တစ်ရပ်ရပ်မှ တစ်ဆင့် နယ်နိမိတ် အပိုင်းအခြားမရှိ ရှာဖွေဆည်းပူးခွင့်၊ လက်ခံခွင့်နှင့် ဖြန့်ချိခွင့်တို့လည်း ပါဝင်သည်။

**အပိုဒ် ၂၀**

- (၁) လူတိုင်းတွင် ငြိမ်းချမ်းစွာ စုဝေးခွင့်နှင့် အသင်းအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းခွင့် တို့ကို လွတ်လပ်စွာ ကျင့်သုံးခွင့်ရှိသည်။
- (၂) အဖွဲ့အစည်းတစ်ရပ်ရပ်တွင် ပါဝင်စေရန် မည်သူ့ကိုမျှ အတင်း အကျပ် မပြုရ။

**အပိုဒ် ၂၁**

- (၁) လူတိုင်းတွင် မိမိနိုင်ငံ၏ အစိုးရအဖွဲ့အစည်း၌ တိုက်ရိုက်ဖြစ်စေ၊ လွတ်လပ်စွာ ရွေးချယ်သည့် ကိုယ်စားလှယ်များမှ တစ်ဆင့်ဖြစ်စေ ပါဝင် ဆောင်ရွက်ခွင့်ရှိသည်။
- (၂) လူတိုင်းတွင် မိမိနိုင်ငံ၏ ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းဖြစ်ရန် တူညီသည့် အခွင့်အရေးရှိသည်။
- (၃) အစိုးရအုပ်ချုပ်မှုအာဏာသည် ပြည်သူပြည်သားတို့၏ ဆန္ဒအပေါ် အခြေခံရမည်။ လူတိုင်း ပါဝင်၍ တန်းတူညီမျှ ဆန္ဒမဲပေးနိုင်ခွင့်ရှိပြီး လျှို့ဝှက်မဲပေးစနစ်ဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အလားတူ လွတ်လပ်သော မဲပေးစနစ် ဖြင့် ဖြစ်စေ အချိန်ကာလ အပိုင်းအခြားအလိုက် ကျင်းပသော စစ်မှန် သည့် ရွေးကောက်ပွဲများတွင် အဆိုပါဆန္ဒကို ဖော်ထုတ်ရမည်။

**ပိုဒ် (၁၉)**

ဇွာပိမ္မိတ်ပရေင်သွေးပွး လညာတ်ပါပါ ကော် ခေမံက်ထွေးတံ အခေါင် နွံရ။ အခေါင်အရာတံကံဝံ ဟံမ္မဲကိုပထိုပလိုမ္မဲသ် ဝွဲမသွေးပွး အခေါင်လညာတ်ပါပါတံကို၊ တင်နင်ပရိုင်တံကို ကူရပ်စင်ခြင်တံကို နူကိုပရိုင်မီဒီယာမ္မဲကဆံင် ဟံမ္မဲကိုပယျို ဒွက်မ္မဲသ် အခေါင် လူတ်ဂြိုက်ဂွာ၊ အခေါင်ဒင်ပိုင်ကေတ် ကော် အခေါင်တရးတံ ပါလုပ်ရ။

**ပိုဒ် (၂၀)**

- (၁) ဇွာပိမ္မိတ် အခေါင်ကော်ရေပိမ္မဲမ္မိတ်ဩဟ် ကော် အခေါင် ဒက်ဂကော်တံကို ဝွဲမသွေးပွး ဒးနွံရောင်။
- (၂) အပွဲဂကော်မ္မဲမ္မဲ ဝံပါလုပ်ဂံ အတိုင်ပိုက်စိုတ်ဇကုဟေင် ပါလုပ် ဝံတဲ ညးမ္မဲမု ကိုဩဟတ်ဒရိုဟ်ဟံဝံရောင်။

**ပိုဒ် (၂၁)**

- (၁) ဇွာပိမ္မိတ် ပွဲဂကော်အလိုအသီချင်ဇကုတံကို တိုက်ရိုက်ကိုဒ်၊ နူကိုမ္မိတ်စွး ဇကုရဲဂ်လပ်မ္မဲကဆံင်ကိုဒ် အခေါင်ပါလုပ်ရေင်တွင် နွံရ။
- (၂) ဇွာပိမ္မိတ် ဝံဒ်မ္မိတ်ယိုက်ဂွေင်တာလျိုင် အပွဲချင်ဇကုဂံ နွံကို အခေါင်အရာ တုပ်သွဟ်ညးလ္လံရ။
- (၃) အပိုအာဏာအလိုအသီပကင်ရင်ကိုနီချင်ဝံ ဒင်သျိုင်ကိုလတူ ဆန္ဒညးချင်ကွာန်တံရ။ ဇွာပိမ္မိတ်အခေါင်စုတ်မာ် တုပ်သွဟ်နွံတဲ နကိုသွာတ်မာ်မုက်ကိုဒ်၊ နကိုတုပ်သွဟ်ကုသွာတ်ဂံကိုဒ် နကို အခိုင်ပိုင်ခြာမ္မဲမ္မဲ ကောန်ပဒ်ကိုတဲ ဒးခေမံက်ထွေးဆန္ဒတံ ပွဲဝေရ်မာ် ရောင်။

**အပိုဒ် ၂၂**

လူတိုင်းတွင် လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးအနေဖြင့် လူမှုဘဝလုံခြုံရေး ရယူပိုင်ခွင့်ရှိသည့်ပြင်၊ မိမိနိုင်ငံ၏ ဖွဲ့စည်းမှုနှင့် အရင်းအမြစ်တို့အရ အမျိုးသား ကြိုးပမ်းမှုနှင့် နိုင်ငံတကာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတို့ဖြင့် မိမိ၏ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် ကိုယ်ရည်ကိုယ်သွေး လွတ်လပ်စွာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် မရှိမဖြစ်လိုအပ်သော စီးပွားရေး၊ လူမှုရေးနှင့် ယဉ်ကျေးမှု အခွင့်အရေးများကို ရရှိခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၂၃**

(၁) လူတိုင်းတွင် အလုပ်လုပ်ပိုင်ခွင့်၊ မိမိနှစ်သက်ရာ အလုပ်အကိုင်ကို လွတ်လပ်စွာရွေးချယ်ပိုင်ခွင့်၊ တရားမျှတ၍ အဆင်ပြေမှုရှိသော လုပ်ငန်းခွင်အခြေအနေများ ရပိုင်ခွင့်နှင့် အလုပ်လက်မဲ့ဖြစ်ခြင်းမှ အကာအကွယ် ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

(၂) လူတိုင်းတွင် တူညီသော အလုပ်အတွက် တူညီသော လုပ်ခကြေးငွေကို ခွဲခြားမှုတစ်စုံတစ်ရာမရှိစေဘဲ ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

(၃) အလုပ်လုပ်သည့်လူတိုင်းတွင် မိမိနှင့် မိမိ၏ မိသားစုအတွက် လူ့ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် ထိုက်တန်သော ဘဝရပ်တည်မှုကို အာမခံနိုင်မည့် တရားမျှတ၍ လျော်ကန်သင့်မြတ်သော အခကြေးငွေရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ လိုအပ်လျှင် အခြားလူမှုရေးကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုများကိုလည်း ဖြည့်စွက်ရရှိခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

(၄) လူတိုင်းတွင် မိမိ၏ အကျိုးစီးပွားကို ကာကွယ်ရန်အတွက် အလုပ်သမား သမဂ္ဂများ ဖွဲ့စည်းခွင့်နှင့် ယင်းသမဂ္ဂများတွင် ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခွင့် ရှိသည်။

**ပိုဒ် (၂၂)**

ဇာပ်မိုဟ် နုကိုကောန်ဂကောံပရေင်မိုဟ်မွဲ အခေါင်ဒုင်စသိုင် ပရေင်ဘဝမိုဟ် ဝိုက်နွံတု ပရေင်ရန်ဂစာန်ကောန်ဂကူ၊ ပရေင်ပံင် ကောံရေင်တွင်ကုချင်ဂကပ်တံဂို ဗွဲမက်တ်ညီကို ဂကောံမိုဟ်ချင် ဇကု ကောံတမိရိုဟ်တု ရေင်တွင်အာ ပရေင်ဇောအ်ဗြေပ် သွးပွး ဂုဏ်သိက္ခာ ကောံ စရာ့ဒုင်ဒကောပ်ပူဂိုက် ဟံ့မွဲဟံ့တု သိုက်ကို ဒးရေင် တွင်အာ ပရေင်ပိုန်ဒြပ်၊ ပရေင်မိုဟ် ကောံ အခေါင်အရာ ယေန်သွာင်တံ ဒးနွံရ။

**ပိုဒ် (၂၃)**

(၁) ဇာပ်မိုဟ် အခေါင်ကျောန်ကမောန်၊ အခေါင်ကွဲကမောန် ဇကုဒးဂွပ်စိုတ်၊ အကာံအရာဗျိုင်ကမောန် ဇကုဒးဂွပ်စိုတ်တအ် ဒးနွံတု သိုက်ကို ဝံဒုင်စသိုင် နူကိုဘဝ ကမောန်ဟံ့မွဲတံရ။

(၂) ဇာပ်မိုဟ် ဟံ့ဒးဒုင်ပရေင်ပါခြာ မွဲသ် သွက်ကမောန်တုပ် သုဟ် ဍုဟ်မးဒးတုပ်သုဟ် အခေါင်ဒုင်စသိုင်နွံရ။

(၃) ဇာပ်မိုဟ်ကျောန်ကမောန် သွက်ဘဝဝံတန်အာ မွဲကိုဂုဏ် သိက္ခာမိုဟ် သွက်ပူဂိုဇကု ကောံ ကိုန်သိုက်ပူဂိုဇကုတံ တင် ဒုင်လျိုင် မွဲကိုပွဲဇရ်မကြိုက်တန်ကိုဍုဟ်မး အခေါင်ဒုင်စသိုင်နွံရ။ ကာလနွံ ကျင်ပိုက်မူး အခေါင်ဝံဒုင်စသိုင် ပရေင်မင်မွဲ မင်မွဲရင်စင် ပရေင် မိုဟ်တအ် ဒးနွံရောင်။

(၄) ဇာပ်မိုဟ် သွက်ဝံစိုဒုာမင်မွဲဂုဏ်ဇိုပရေင်ပိုင်ဒြပ်ဇကုဂို အခေါင် ပါလုပ်ဂပ်ပတန်ရေင်တွင် ပွဲဂကောံသမဂ္ဂသွာကမောန် နွံရ။

**အပိုဒ် ၂၄**

လူတိုင်းတွင် ကြောင်းကျိုးလျော်ညီစွာ ကန့်သတ်ထားသည့် အလုပ်ချိန် နာရီနှင့် လစာခံစားခွင့်ရှိသော အခါကာလ အားလျော်စွာ သတ်မှတ် ထားသည့် အလုပ်အားလပ်ရက်များအပါအဝင် အနားယူခွင့်နှင့် အားလပ်ခွင့်တို့ကို ခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၂၅**

(၁) လူတိုင်းတွင် အစားအစာ၊ အဝတ်အထည်၊ နေအိမ်၊ ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုနှင့် လိုအပ်သည့် လူမှုအထောက်အပံ့များ အပါအဝင် မိမိနှင့် မိမိ၏မိသားစု ကျန်းမာရေးနှင့် ကိုယ်စိတ်နှစ်ဖြာ အေးချမ်းစွာ နေထိုင်နိုင်ရေးအတွက် လုံလောက်သည့် လူနေမှုအဆင့်အတန်းကို ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ ထို့ပြင်အလုပ်လက်မဲ့ဖြစ်ခြင်း၊ ကျန်းမာရေးချို့တဲ့ခြင်း၊ မသန်စွမ်းဖြစ်ခြင်း၊ မုဆိုးမဖြစ်ခြင်း၊ အသက်အရွယ်အိုမင်းခြင်း သို့မဟုတ် မိမိမတတ်စွမ်းနိုင်သော အခြေအနေများကြောင့် အသက် မွေးဝမ်းကျောင်း မပြုနိုင်ခြင်းတို့ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့လျှင် ဘဝလုံခြုံမှု ရပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

(၂) မိခင်ဘဝနှင့် ကလေးသူငယ်ဘဝတို့တွင် အထူးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကူညီမှုကို ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ တရားဝင် လက်ထပ်၍ဖြစ်စေ၊ တရားဝင် လက်မထပ်ဘဲဖြစ်စေ မွေးဖွားလာသော ကလေးအားလုံးသည် တူညီ သော လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ခံစားခွင့်ရှိသည်။

**ပိုဒ် (၂၄)**

ဇာဝင်ပိုင်ဆိုင်မှု ပြုမတုပ်သွယ်ကို ပရူပရာ အခိုင်ကျောက်ကျောက်ကမ္ဘာမှ ကျော် အခေါင်ဒုင်စသုင် ဩဇ်ဂီတု၊ စွတ်သမ္ဘိလပ် အခိုင်သွားကမ္ဘာမှ ကျော် အခေါင်လူလျှော် ကျော် အခေါင်သွားကမ္ဘာမှ ကျော် အခေါင်ဒုင်စသုင် နွံရ။

**ပိုဒ် (၂၅)**

(၁) ဇာဝင်ပိုင်ဆိုင်မှု စွစ၊ ဝှိက်ယာတ်၊ သို့ဌာန်၊ ဝိဝတ်ယံ ကျော် မှုံပိုင် ကျော် သို့မပါမင် ထံက်ပင်ပရေင်မိုဟ်၊ ပရေင်ထတ်ယုက် ကျော် သွက် မင်တန်တအာ ဝှိမစိုဟ်ဩဇ်ဟန် ပရေင်အဆင်အလင်ပိုင် မှုံမရမ်းဂပ် အလိုပူဂိုဇကု ကျော် ကိုန်သို့ပူဂိုဇကု အခေါင်ဒုင်စသုင် နွံရ။ တံပွန် ပရေင်ဂယိုင်လမျိုဟုံဟန်တံဒိုကျင် မပ္ပံ ကမ္ဘာမှဟုံမွဲ၊ ပရေင်ထတ်ယုက်ဟုံပေင်၊ ဝဲဟုံချိုက်ပေင်၊ ဒိုပြုကွဲ၊ မိုဟ်အာယုက် ဇော် (ဝါ) ပွဲအကဲအရာ အလိုဇကု ဇကုတန်တံ ဟုံမွဲမွဲ တင်ဒုင် လျိုင် ပရေင်ဂိုကျိုဘဝတံ အခေါင်ဒုင်စသုင်နွံရ။

(၂) ပရေင်မင်မွဲတေင် ဘဝမိယာ် ကျော် ဘဝကောန်ဇုင် ကျော် ပရေင်ရီပင်တံ အခေါင်ဒုင်စသုင်နွံရ။ သွမ္ဘိထပ်တံလုပ် သွာဝ် ကိုဒို၊ ဟုံလုပ်သွာဝ်ကိုဒို ကောန်ဇုင်ဒိုကျင်မိုဟ်သိုဇအိုတ် အပွဲရာ ပရေင်မင်မွဲရင်စံင် အခေါင်တုပ်သွယ် ဒးပွဲရောင်။

**အပိုဒ် ၂၆**

(၁) လူတိုင်းတွင် ပညာသင်ယူခွင့်ရှိသည်။ ပညာသင်ကြားရေးသည် အနည်းဆုံးမူလတန်းနှင့် အခြေခံအဆင့်တို့တွင် အခမဲ့ဖြစ်ရမည်။ မူလတန်းပညာသည် မသင်မနေရဖြစ်ရမည်။ စက်မှုလက်မှုနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာများကို လူအများ သင်ယူနိုင်စေရမည်ဖြစ်ပြီး အဆင့်မြင့်ပညာရေးကို အရည်အချင်းပေါ် အခြေခံ၍ အားလုံးတန်းတူရည်တူ ရရှိစေရမည်။

(၂) ပညာရေးကို လူသားတို့၏ ကိုယ်ရည်ကိုယ်သွေး အပြည့်အဝ ဖွံ့ဖြိုးစေရန်နှင့် လူ့အခွင့်အရေးနှင့် အခြေခံလွတ်လပ်ခွင့်များကို ပိုမိုလေးစားလာစေရန် ဦးတည်သင်ကြားစေရမည်။ ပညာရေးသည် နိုင်ငံအားလုံးအတွင်း၊ လူမျိုး သို့မဟုတ် ဘာသာရေးဆိုင်ရာ အုပ်စုများအတွင်း နားလည်မှု၊ သည်းခံမှုနှင့် ချစ်ကြည်ရင်းနှီးမှုတို့ မြှင့်တင်ရမည် ဖြစ်ပြီး ငြိမ်းချမ်းရေး ထိန်းသိမ်းမှုအတွက် ကုလသမဂ္ဂ၏ ဆောင်ရွက်ချက်များကို တိုးမြှင့်စေရမည်။

(၃) မိမိတို့၏ ကလေးပညာရေးကို ရွေးချယ်ရာ၌ မိဘတို့တွင် လက်ဦးအခွင့်အရေးရှိသည်။

**အပိုဒ် ၂၇**

(၁) လူတိုင်းတွင် လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ ယဉ်ကျေးမှုဘဝ၌ လွတ်လပ်စွာ ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခွင့်၊ အနုပညာကို လွတ်လပ်စွာ ခံစားခွင့်နှင့် သိပ္ပံပညာ တိုးတက်မှုနှင့် ၎င်း၏ အကျိုးရလဒ်များကို လွတ်လပ်စွာ မျှဝေခံစားခွင့်ရှိသည်။

**ပိုဒ် (၂၆)**

(၁) ဇွာပ်မွိုဟ် အခေါင်ဇွောန်ပညာနွံရ။ ပရေင်ဇွောန်ပညာဝံ အောန် အိုတ် ကဆင်ပညာမူလဂ် ဟံဒဲးကိုဍုဟ်မးရ။ ပညာကဆင်မူလဂ် ဟံဒဲးနွံမံင်ဟံဝံရ။ ပညာကွတ်စက်ကွတ်တံ ကော် ပညာကွတ် ဂယိုင်လမျိုတ် မွိုဟ်ဂမ္တိုင်ဇွောန်မာန်တို ပညာကဆင်သျှင်ဂ် ဒုင်ဇိုင် ကိုစရော်ဒုင်ဒကေင်တို သိုဖအိုတ် ကဆင်တုပ်သွဟ်ဒဝံ ရောင်။

(၂) ပညာဝံ ဒဲးပတပ်ကိုဟ်ကို မွိုဟ်တံ စရော်မွိုဟ် သျှင်သျှင်ပေင် ဇောအံင်ဗြေင်တိုန်ကို ကော် အခေါင်အရာမွိုဟ် ကော် သဇိုင်အခေါင် သွးပွးတအံင်ရောင်။ ပရေင်ပညာဝံ အပူကိုအကြာကိုန်သျှင်ဂမ္တိုင်၊ အကြာဂကူဂမ္တိုင်၊ အကြာဘာသာသာသ္မာဂမ္တိုင် သွက်ဝံထိုင်ဒပ် အာ ပရေင်ကျိုဟ်ခွင်၊ ပရေင်အေင်ဒုင် ကော် ပရေင်ဆာန်ကိုန်တို ဒဲးသျှင်ပတိုန်ကမောန်ထိုင်ဒပ် ပရေင်စိုဟ်လလံ အတိုင်ကုလသမဂ္ဂ မချီဒရာင်ကျောန်စိုတ်မံင်တအံင်ဂရောင်။

(၃) ပွဲမိမတံဝံ အခေါင်အရာနွံ ပွဲအရာ ပရေင်ရဲစော်ပညာ သွက်ကောန်ဇာတ် ညးတအံင်ရောင်။

**ပိုဒ် (၂၇)**

(၁) ဇွာပ်မွိုဟ် အပူဘဝယေန်သ္မာင်ဂကော်မွိုဟ်ဂ် အခေါင်ပါလုပ် သွးပွးရေင်တွင်မာန်၊ အခေါင်ဒုင်စသိုင်ပညာအနုသုမ သွးပွးနွံ၊ ပရေင်တတက်ပညာသိပ္ပံ ကော် ဂုဏ်ဖိုသွဟ်တံဂ် အခေါင်ပါပရအံင် ဒုင်စသိုင်နွံရ။

(၂) လူတိုင်းတွင် မိမိ၏ ကိုယ်ပိုင်ဉာဏ်ဖြင့် ကြံစည်ဖန်တီးထုတ်လုပ်သော သိပ္ပံပညာမှဖြစ်စေ၊ စာပေမှဖြစ်စေ၊ အနုပညာမှဖြစ်စေ ဖြစ်ထွန်းလာသည့် ဂုဏ်နှင့်ရုပ်ဝတ္ထု အကျိုးကျေးဇူးများကို ကာကွယ်မှု ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၂၈**

လူတိုင်းသည် ဤကြေညာစာတမ်းတွင် ဖော်ပြထားသည့် အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို အပြည့်အဝ အကောင်အထည်ဖော်နိုင်မည့် လူမှုရေးစနစ်နှင့် နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေး စနစ်တစ်ရပ်ကို ခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

**အပိုဒ် ၂၉**

(၁) လူတိုင်းသည် မိမိ၏ ကိုယ်ရည်ကိုယ်သွေးကို လူ့အသိုက်အဝန်းအတွင်း၌သာ လွတ်လပ်ပြည့်ဝစွာ ဖွံ့ဖြိုးစေနိုင်သည်ဖြစ်၍ ယင်းအသိုက်အဝန်းအပေါ် တာဝန်ရှိသည်။

(၂) မိမိ၏ အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို ကျင့်သုံးရာတွင် လူတိုင်းသည် အခြားသူများ၏ အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို အသိအမှတ်ပြု၍ လေးစားရန် အလို့ငှာလည်းကောင်း၊ ဒီမိုကရေစီလူ့အဖွဲ့အစည်းများတွင် တရားမျှတသော လိုအပ်ချက်များဖြစ်သည့် ကိုယ်ကျင့်တရား၊ အများပြည်သူ အေးချမ်းသာယာရေးနှင့် အကျိုးစီးပွားဖြစ်ထွန်းရေးတို့ကို ဖြည့်ဆည်းရန် အလို့ငှာလည်းကောင်း၊ ဥပဒေအရ သတ်မှတ်ထားသည့် ကန့်သတ်ချက်များအတိုင်းသာ ကျင့်သုံးပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

(၂) ဣပ်မိုဟ် နူကိုညာဏ်ပညာဇကု အခေါင်ဖန်ဗဒ်ပတိတ်တို နူကိုပညာသိပ္ပံကိုဒို၊ နူကိုလိက်ပတ်ကိုဒို၊ နူကွတ်ပညာနုသုခမကိုဒို နွံတို ကသပ်ပညာကို ကပေတ်ကညောတ် ကောန်ပတိတ်လဝ်ဂုံ အခေါင်စိုဒ္ဒာရောင်။

**ပိုဒ် (၂၈)**

ဣပ်မိုဟ် အခေါင်သွးပွး ကော် အခေါင်အရာခမ်ကံထွေးလဝ် ပွဲလိက် လလောင်တရားကံ ယဝ်ရမိက်ဂုံခမ်ကံပတိုန်ထွေးမွေး အတိုင်သွာတ် ပရေင်မိုဟ် ကော် သွာတ်ပရေင်ဆက်စွော်ချင်ဂွးကပ် ဒးနွံရ။

**ပိုဒ် (၂၉)**

(၁) ဣပ်မိုဟ် ဘ်ဒကေပ်ဇကုဂုံ ဝွဲမသွးပွးဝွံဖောအ်ဗြေပ်တိုန် ပေင်င်မာန် တာလျိုင်နွံပွဲကော်မိုဟ်တံရ။

(၂) ဣပ်မိုဟ် စကာသုင်စေအခေါင်အရာဇကု ကော် အခေါင် သွးပွးတံဂုံ ဒးသွသမ္ဘိ ရှေ့သေ့ အခေါင်အရာ ကော် အခေါင်သွးပွး ညးတွဟ်ကို၊ ပွဲကော်မိုဟ်ဒီမပ်ကရေဇြီဝွံ နွံပိုက်မဒ်ပွဲပွဲဝေင် ဒွေတ်ပဋိပတ်ပူဂို၊ ဝွံဗပေင်ကို ပရေင်မိုဟ်လလံကောန်ညးချင် ကွာန် ကော် ပရေင်ပိုန်ဒြပ်ဝွံဒ်တိုန်တံကို၊ အတိုင်ဥပဒေစွတ်သမ္ဘိ ပိုင်ခြာလဝ်ဂုံ အခေါင်စကာဒုင်စသိုင် နွံရ။



(၃) အဆိုပါအခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို မည်သည့် ကိစ္စတွင်မျှ ကုလသမဂ္ဂ၏ ရည်ရွယ်ချက်များနှင့် အခြေခံမူများကို ဆန့်ကျင်၍ ကျင့်သုံးခြင်းမပြုရ။

**အပိုဒ် ၃၀**

နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအတွက်ဖြစ်စေ၊ လူတစ်စုအတွက်ဖြစ်စေ၊ လူတစ်ဦးတစ်ယောက်အတွက်ဖြစ်စေ၊ ဤကြေညာစာတမ်းပါ အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို ပျက်စီးရာပျက်စီးကြောင်း ရည်ရွယ်လျက် တစ်စုံတစ်ခုသော ဆောင်ရွက်ချက်တွင် ပါဝင်ရန် သို့မဟုတ် ကိုယ်တိုင်ဆောင်ရွက်ရန် အခွင့်ရှိသည်ဟူ၍ ဤကြေညာစာတမ်းပါ စာသားတစ်ရပ်ရပ်ကို အဓိပ္ပာယ် ကောက်ယူခြင်း မရှိစေရ။



(၃) အခေါင်အရာတံ ကော် အခေါင်သွေးပွားတံဝွံ ရန်တုံ အစီအစဉ်ကို ကုလသမဂ္ဂတံကို၊ သဇိုင်မူလ အခေါင်အရာမွိတ်တံကိုတုံ ကောန် သွဟံဝွံရ။

**ပိုဒ် (၃၀)**

သွက်ချင်မွဲချင်ကိုဒ်၊ သွက်မွိတ်မွဲဂကောံကိုဒ်၊ သွက်ပုဂ္ဂိုမွဲကိုဒ်၊ အခေါင်အရာ ကော် အခေါင်သွေးပွး မပါလုပ်မံင် ပွဲလိက် လလောင် အခေါင်အရာမွိတ် အလုံလိုက်မွဲကံ ရန်ကိုဝွံလိက်အာကို၊ ရန်ကို မွဲမွဲသတ်တုံ နကိုအလိုဇကု ကံကံနက်တိတ်အဓိပ္ပာယ်မရေပ် နူကို လိက်လလောင်ကံတုံ စကာပွဲဒွဲတွတ်မွဲမွဲဝွံ သွဟံဝွံရ။

